
گروه اقتصادی -معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی ضمن تاکید بر نقش قابل توجه بنادر در توسعه مناطق 
ساحلی، از بنادر به عنوان حلقه ای از زنجیره لجستیکی کشور یاد کرد که باعث ایجاد ارزش افزوده می شوند و حمل ونقل 

جهانی را تسهیل می کنند.
شــهریار افندی زاده معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی و دبیر ســتاد مراکز لجستیک کشور با اشاره به نقش 
لجستیکی مهم بنادر دریایی در زنجیره تأمین کشور، آن ها را به عنوان نقاط تقاطع بین حمل ونقل دریایی، هوایی، زمینی و 
محل انتقال کالاها از یک وسیله حمل ونقل به دیگری دانست و تاکید کرد: استفاده از بنادر دریایی به عنوان هاب لجستیک 
امکان افزایش حمل ونقل چندوجهی، افزایش سرعت و کارایی در حمل ونقل و دسترسی به بازارهای جهانی و کاهش 

هزینه های حمل ونقل را فراهم می کند.
افندی زاده همچنین مطرح کرد: برای برخی از محصولات، اقتصادی ترین راه، حمل ونقل دریایی است. این موضوع 
به ویژه در مورد کالاهای فله و محموله های بسته بندی شده بزرگ که مسافت های طولانی را طی می کنند صدق می کند. 
حمل و نقل دریایی کالاها نقش کلیدی در تجارت خارجی به ویژه تجارت فرا قاره ای جهان دارد و بدون وجود حمل و 

نقل دریایی، واردات و صادرات کالا که پایه تجارت مدرن جهانی است، امکان پذیر نیست.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی بنادر را به عنوان حلقه ای از زنجیره لجســتیکی کشور دانست که باعث 
ایجاد ارزش افزوده می شوند و در این خصوص تصریح کرد: بنادر با ایجاد شبکه لجستیک کشور، از یک سیستم توزیعی 
انبارگرا که وظیفه اش تخلیه و بارگیری کالاهای انبار شــده در محوطه های بندر اســت، تبدیل به یک سیســتم توزیعی 
می شوند که محل، زمان و شیوه استفاده از هر یک از روش های حمل ونقل را به منظور بهینه سازی کل شبکه به صورت 

دقیق تعیین می کند.
افندی زاده تاکید کرد: ایجاد مراکز لجستیک در بنادر دریایی می تواند تأثیر مهمی بر رشد اقتصادی و توسعه مناطق 
ساحلی داشته باشد. همچنین بهبود وضعیت لجستیکی در بنادر دریایی نیازمند توجه به زیرساخت ها، فناوری ها، فرآیندها 
و همکاری بین دولت و بخش خصوصی است که با انجام آن ها، می توان بهبود قابل توجهی در عملکرد بنادر دریایی و 

رشد اقتصادی مناطق ساحلی را تجربه کرد.
وی اظهار کرد: در راستای تحقق نقش لجستیکی مهم بنادر دریایی، پهنه های شش گانه بندری کشور شامل چابهار، 
بندرعباس و بندر امام خمینی)ره( به عنوان شهر لجستیک و بندر امیرآباد، بوشهر و جاسک به عنوان دهکده لجستیک در 

سند آمایش مراکز لجستیک کشور تعیین شده است.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: مطالعات جانمایی مراکز لجستیکی در پهنه های بندری شش گانه 
توسط سازمان بنادر و دریانوردی انجام شد و کلیات طرح جانمایی در ستاد مراکز لجستیک کشور به تصویب رسید. در 
این راستا موضوع بررسی و تخصیص اراضی منتخب در دستور کار استان های مربوطه قرار گرفته است تا اقدامات بعدی 

به منظور سرمایه گذاری مراکز لجستیک در این پهنه ها انجام شود.
افندی زاده افزود: امید می رود با ایجاد مراکز لجستیک، از طریق توسعه زیرساخت های حمل ونقل، افزایش ظرفیت 
بنادر، بهبود فرآیندهای صادرات و واردات، استفاده از فناوری های نوین، توسعه زیرساخت های ارتباطی و افزایش تعامل 

منطقه ای، وضعیت لجستیکی در بنادر دریایی بهبود یابد و منجر به رشد اقتصادی و توسعه مناطق ساحلی شود.

نقش بنادر در تسهیل حمل ونقل جهانی
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گروه اقتصادی - معاون ارزیابی 
کیفیت سازمان ملی استاندارد گفت: 
اساس جلســه در خصوص معطلی 
کالاهــا در گمــرکات، تاکید بر حل 

هفت روزه این مشکل بود.
 میــز اقتصاد به بررســی  علل 
معطلــی کالا در گمرکات کشــور با 
حضور  ســاده معاون ارزیابی کیفیت 
سازمان ملی استاندارد،  نوایی رئیس 
مجمــع عالــی واردات و عباس نژاد 
مدیر کل بنادر و دریانوردی اســتان 

هرمزگان پرداخت.
جزییات جلســه در خصوص 
معطلی کالاها در گمرکات را توضیح 

دهید.
 ســاده: این مانــدگاری کالا در 
گمرکات خیلی به دستگاه های مجوز 
دهنده ارتباطی نــدارد. کالا هایی در 
گمــرک وجود دارد که چندین ماه در 
آنجا باقی مانده است. ما برای بررسی 
علــل رســوب کالا ها بایــد به کلید 
واژه ها بپردازیــم. کالا هایی که چهار 
پنجــاه ماه در انبــار می مانند متروکه 
محسوب می شــوند.این گزارشاتی 
که داده می شــود از ســامانه گمرک 
ارائه می شــود. ما از زمانی که فرآیند 
را شــروع می کنیم که فــرد مراجعه 
می کند و سازمان استاندارد وارد عمل 

می شود.
اساس جلســه برای تاکید حل 
هفت روزه مشــکل بود. فردا مقامات 

عالی رتبه کشــوری فرایند گمرکات 
کشور را مدیریت خواهند کرد. برخی 
از کالا ها بیش از دو تا سه سال است که 
در آنجا جمع شده اند. تصمیم جلسه 
این شد که مسئولان مراجعه حضوری 
داشته باشند و تصمیمات کلی جلسه 
شــرح مفصلی دارد. ظرف مدت یک 
هفته قرار است کار به سرانجام برسد.
مهمترین دلیل این مشکلات 

چیست؟
 نوایی: کالا هایی که در گمرکات 
رســوب دارند باید اسامی آنها  گفته 
شود. ما باید سراغ کالا هایی با تناژ های 
سنگین برویم که باعث گرفتن جای 
گمرک شــده اند. هزینــه نگه داری 
محصولات ما در گمرک بسیار پایین 
است. بهتر است که کالا ها در گمرک 
ایران بیایند، زیرا هزینه پایینی دارند. 
کالایی که به ســمت ایــران حرکت 

کرده اســت دارای یک مجوزی بوده 
است. با اینکه قانون است  هیچ مدیری 
نمی توانــد بعد از هفــت روز کالا را 
ترخیص کنــد.  درگاه ملی مجوز ها 
بعد از هفت روز اگر پاســخ استعلام 
نیامد می تواند مجوز را صادر کند، اما 
گمرک این کار را نمی تواند انجام دهد. 
خیلی چیز ها قانون اســت و می دانیم 
که انجام نمی شود. اکنون دیده میشود 
که کالا هــا در انبار ها می ماند و قطره 
چکانی وارد بازار م یکنند تا قیمت ها 

را کنترل کنند.
 اگر می توانیــد از کالا های 
رسوب شده آمار تفکیکی ارائه 

دهید؟
عباس نژاد:  انبار ها برای گمرک 
نیســت و تعرفه ها هم برای سازمان 
بنادر و دریانوردی اســت. ماندگاری 
کانتینر از ســال گذشــته از سی روز 

به ســی و پنج روز افزایش پیدا کرده 
اســت. امروز حدود صد و چهارده 
هزار کانتینر داریم که رســوب شده 
اســت. من اکنون بندر شهید رجایی 
را عرض می کنم که رســوب کالا ها 
افزایش یافته اســت. ما هشتاد درصد 
منطقه لجستیک مان را پوشش دادیم. 
وقتی ســرعت عملیات پایین می آید 
عملا کار هم پایین می آید و ماندگاری 
کشتی در لنگرگاه هم می تواند مشکل 
ســاز باشد. اسناد کالا ها معمولا آماده 
نمی شود که معمولاً اسناد بانکی است 
. تعدد سازمان های مجوز دهنده هم به 
علت افزایش رسوب  افزوده می کنند. 
مــا مواجه هســتیم که چنــد ارگان 
در زمان هــای مختلــف می آیند و ما 
می خواهیم که در زمان صرفه جویی 
کنیم که هنوز نتوانستیم این هماهنگی 
بین دســتگاه ها را انجــام دهیم. در 
مواردی در تصمیمات اختلاف وجود 
دارد که جزو آن نکاتی اســت که باید 

بررسی شود. 
 کالا هایــی کــه چهار مــاه در 
گمــرک می مانند به امــوال تملیکی 
منتقــل و منقضی می شــوند و ما این 
رویــه را به گمرک اعــلام می کنیم. 
گمرک احضار نامه ها را آماده می کند 
و بــه املاک تملیکی تحویل می دهد. 
اکنون ده هزار کانتینر در خدمت اموال 
تملیکی اســت. بخش عمــده ای از 
این ها مشکلات اسنادی دارند. بیش 

از هشــتاد درصد مشکلات به همان 
مشکلات اسنادی برمی گردد. ما امکان 
دپو کانتینر را افزایش دادیم و از صد و 
بیست و پنج هزار عدد به صد و چهل 

هزار عدد ارتقا دادیم. 
 اکنون برای سرعت گرفتن 
کار در ســازمان استاندارد چه 

کاری انجام می شود؟
ســاده: میانگین پاســخگویی 
ســازمان ملــی اســتاندارد میانگین 
بین ۷ تا ۸ روز اســت که ســه برابر 
دســتگاه های دیگر است. ما از زمانی 
کارمان را شروع می کنیم که دستمان 
به کالا می رســد. برای کالای فیزیکی 
باید نمونه برداری از آن انجام شــود. 
هفتاد و سه درصد از کار های مان زیر 
هفت روز انجام می شــود، اما برخی 
از کار های اســتاندارد را نمی توان در 
هفت روز انجــام داد و بالای ده روز 
انجام می شــود. میانگین کار ما طبق 
قانون است. ما عضو سازمان جهانی 
استاندارد هستیم. با دستور معاون اول 
رئیس جمهور انشالله مشکلات حل 

خواهد شد. 
 نوایــی: اگــر کالایــی آمده که 
اسناد نداشــته اســت چگونه آمده 
اســت. ما نبایــد کار ها را به هم پاس 
دهیم. من می دانم که قرار اســت بین 
عزیزان سازمان های مختلف کار ها و 
اقداماتی صورت بگیرد که هیچ کدام 

از این کار ها انجام نشده است.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- فولاد یکی از 
محصولات صنعتی بسیار مهم است 
که شــاید بتوان گفت در همه صنایع 
دیگر کاربرد دارد و بدون آن نمی توان 
چــرخ صنایع بــزرگ و کوچک در 
کشــور را چرخاند. بدین ترتیب این 
کالا بسته به میزان و هزینه های صورت 
گرفتــه برای تولید، می تواند به عنوان 
یک کالای اســتراتژیک یــا هزینه بر 
مــد نظر قرار بگیرد، اما کارشناســان 
می گویند فراینــد تولید و نوع تولید 

باید در راستای توسعه پایدار باشد.
به عبارت دقیق تر محاسبه هزینه 
تولیــد و درآمد حاصل از آن می تواند 
نشــان دهد که آیا این محصول یک 
محصول اســتراتژیک است یا خیر؟ 
در ارزیابی هــای جدید بســته به این 
کــه یــک کالا با چه شــیوه ای تولید 

شده، در چه مکانی تولید شده، با چه 
اثرات زیست محیطی تولید شده و ... 
جملگی در تعیین ارزیابی از اهمیت 

بسیار زیادی برخوردارند.
انجمن جهانی فولاد در گزارش 
جدید خود اعلام کرد که تولید فولاد 
خام ایران در هفت ماه نخست امسال 
یعنی از »ژوئیه« با رشد ۴.۵ درصدی 
نســبت به همین ماه در ســال پیش، 
به ســه میلیون و دویســت هزار تنُ 
رسید و کشــورمان همچنان در میان 
۱۰ فولادســاز برتر جهان است. این 
گزارش حکایت از رُشد ۴.۱ درصدی 
تولید فولاد ایــران در بازه زمانی اول 
»ژانویه« تا آخر »ژوئیه« ســال ۲۰۲۳ 
دارد و تنهــا هندوســتان با رُشــد ۹ 
درصدی در این بازه، توانســته رشد 
بیشتری نسبت به کشــورمان داشته 

باشد.
فولاد صنعتی آبخور

اولیــن شــاخص در حــوزه 
مطلوبیــت تولید فولاد و قرار گرفتن 
آن در زمینه توسعه و پیشرفت، توجه 
به رعایت شاخص های محیط زیستی 
و نخستین نکته در مورد شرکت های 
تولید فولاد توجه به میزان مصرف آب 

و آلایندگی های محیط زیستی است.
فــولاد به طور ســنتی از طریق 
حرارت دادن آهن تا ســرخ شــدن و 
سرد کردن دفعی آن در آب سرد تولید 
می شود. اکنون اگر قرار باشد این شیوه 
در رابطه با تولید انبوه هم مورد استفاده 
قرار بگیــرد، به طور یقین نیازمند آب 
فراوان اســت. اگرچه این روش ساده 
در صنعت به کار گرفته نمی شــود اما 
باید توجه داشــت که در دهه ۱۹۶۰ 
میزان مصرف آب به ازای هر تن تولید 

فولاد بسیار زیاد بوده است.
به اســتناد تحقیقات انجام شده 
توســط »اوتیس« و »والین« در ســال 

۱۹۶۷، بــه ازای تولید هر تن فولاد در 
دهه ۱۹۶۰ میلادی نزدیک به ۳۴ هزار 
گالن آب )معادل ۱۲۸.۵ مترمکعب و 
هر گالن آب معادل ۳.۷۸ لیتر( نیاز بوده 
است اما به تدریج و با پیشرفت صنایع 
و به روز شــدن تکنولوژی تولید، این 
میزان بســیار کمتر شده و برای مثال 
در کشــوری مانند ایالات متحده که 
از بزرگ تریــن تولیدکنندگان فولاد 
در جهان محســوب می شود، به ۶۸۰ 
گالن )۲.۵ مترمکعب( در ازای هر تن 
فولاد می رســد. این موضوع با توجه 
به اســتقرار صنایع فولاد در ایران که 
بیشتر وارداتی و از کشورهای توسعه 
یافتــه و از اواخــر دهه ۹۰ میلادی به 
ایــران وارد شــده اند بســیار مهم و 
جالب توجه است.بررسی اطلاعات 

نشــان می دهد اکنون در ایران به ازای 
تولیــد هر تن فــولاد، ۲۳۰ هزار لیتر 
آب)۲۳۰مترمکعب( مورد نیاز است.

این آمار و اطلاعات نشان می دهد 
برخی صنایع فولاد کشــور فناوری 
روزآمدی بــرای کمتر مصرف کردن 
آب ندارنــد. البته این امر به این معنی 
نیســت که همه کارخانه های فولاد 
کشور به همین شیوه عمل می کنند و 
بــه طور قطع تعدادی از کارخانجات 
هم هستند که تکنولوژی جدیدتری 
داشــته و میزان آب کمتری مصرف 
می کنند.آمــار و اطلاعات در رابطه با 
میزان تولید فولاد در ایران نیز بســیار 
متفاوت است؛ طبق آمار به دست آمده 
از تارنمای »انجمــن تولیدکنندگان 
فــولاد ایران«، در ســال ۱۳۹۹ میزان 
تولید محصولات فولادی برابر با ۵۲ 
میلیون و ۳۳۰ هــزار تن بوده که این 
میزان به علاوه میزان تولید محصولات 
آهن اسفنجی که برابر با ۳۱ میلیون و 
۱۸۹ هــزار تن اســت، رقمی بیش از 
۸۳ میلیون و ۵۱۹ هزار تن را نشــان 
می دهد.به اســتناد نتایج گزارشی که 

در ســال ۲۰۱۱ و در یــک ابَرَ پروژه 
بین المللی در زمینه مدیریت مصرف 
آب در صنعــت فولاد بــا محوریت 
انســتیتوی بین المللی آهن و فولاد با 
مشــارکت مجتمع بزرگ تولید آهن 
و فولاد از پنج قاره جهان با ســطوح 
فن آوری و نیز اقلیم آب وهوایی متنوع 
در دو ســال اجرا شد، به طور متوسط 
۱.۵ درصد از آب مورد نیاز در صنعت 
فولاد بازیافت شده و به خطوط تولید 
بازگشته و ۳ درصد به طور معمول به 
صــورت بخار و ضایعات دیگر هدر 

رفته و بقیه دور ریز می شود.
این موضوع به این معناست که 
صنایــع فولاد یکــی از کارخانجاتی 
اســت که بیشترین میزان مصرف آب 
را داشته و به نوعی قاتل ذخایر آب در 

کشور است.
شــرکت های فولاد در کدام 

نواحی مستقر شده اند؟
باید توجه داشت که صنایع فولاد 
عمدتــا آب مورد نیاز خود را از منابع 
سطحی و یا زیرزمینی تامین می کنند 
کــه این موضوع با توجه به شــرایط 
کشــور و اســتقرار صنایع فولاد در 

کشور بسیار قابل تامل است.
بر اســاس آمار دقیــق »انجمن 
تولید کنندگان فولاد ایــران«، تعداد 
کل کارخانجات تولیــد کننده فعال 
فولاد و آهن در کشــور ۲۱۲ شرکت 
است. از این تعداد، فقط ۲۸ کارخانه 
در استان »یزد«، قرار دارند که بالاترین 
میــزان تمرکز اســتانی صنایع فولاد 
و ذوب آهن در کشــور است. بعد از 
یزد، استان »اصفهان« با جای دادن ۲۰ 
کارخانه فولاد و ذوب آهن، در جایگاه 
دوم اســتقرار این صنایع در کشــور 
است.با نگاهی به وضعیت جغرافیایی 
و اقلیمــی این دو اســتان در خواهیم 
یافت بیشــترین تراکــم و به نوعی 
بیشترین نوع صنایع »آب بر« کشور در 

فلات مرکزی ایران که به عنوان یکی از 
کم آب ترین و خشک ترین استان های 
کشــور هم شناخته می شــوند، قرار 
دارند. در استان یزد هیچ  رودخانه آب 
دایمی در جریان نبوده و دسترســی 
راحــت به آب دریــا و اقیانوس هم 
ممکن نیست و در استان اصفهان هم 
که تنها رودخانه پرآب فلات مرکزی 
کشور)زاینده رود( جریان داشت که 
امروزه به دلیل برداشــت بی رویه آب 

عملا خشک شده است.
پس از اســتان اصفهان، جایگاه 
ســوم تا پنجم استقرار صنایع فولاد و 
آهن به ترتیب در استان های »خراسان 
رضــوی«)۱۸ کارخانه(، »تهران«)۱۷ 
کارخانــه( و ســپس »آذربایجــان 
شرقی«)۱۵ کارخانه( است؛ آن هم در 

حالی که استان هایی همچون بوشهر با 
)۷۰۷ کیلومتر( و سیستان و بلوچستان 
با )بیــش از ۳۰۰ کیلومتر( طول خط 
ســاحلی مرتبط با آب های آزاد، هیچ 
یــک از این صنایــع را در خود جای 

نداده اند.
اکنون این پرســش مطرح 
است که آیا رویکردهای توسعه 
پایدار و آمایش سرزمین در این 
برنامه ها در نظر گرفته شــده 

است؟
نحقیقــات بیانگــر این مطلب 
است که از ۲۱۲ کارخانه تولید فولاد 
و ذوب آهن کشــور فقط ۲۷ کارخانه 
در کنار دریا هســتند که از این تعداد 
اســتان خوزستان ۱۰ کارخانه، استان 
هرمزگان ۶ کارخانه، اســتان گیلان ۵ 
کارخانه، استان مازندران ۵ کارخانه و 
استان گلستان نیز یک مورد بوده است.
البته باید در نظر داشــت که سه استان 
گلستان ،گیلان و مازندران نیز هرچند 
در کنــار منابع آب دریــا و رودخانه 
قرار دارند اما نداشــتن زمین مناسب 
و محدودیــت منابع آبی دریای خزر، 

سبب شده  مشکلات خاص خود در 
این منطقه را داشته باشند.

بنابرایــن با هــدف حفظ منابع 
آبــی کشــور ضــرورت دارد برای 
کارخانجات فــولاد و ذوب آهن در 
ایــران که مصرف آب بســیار بالایی 
دارنــد و در مناطــق خشــک قرار 
گرفته اند، جایابی جدیدی انجام شود.

جمع بندی
یکی از شــاخص های رشــد 
صنعتی هر کشــور، میــزان تولید و 
مصرف فولاد اســت. صنعت فولاد 
نقش اساســی در اقتصاد ملی و رفاه 
جوامــع دارد، بنابراین توســعه این 
صنعت عاملی اثربخش در توســعه 
ســایر بخش های اقتصادی، صنعتی، 
علمی و اجتماعی کشــور به شــمار 
می رود. اما از سوی دیگر برای پایدار 
بودن توسعه در بلندمدت لازم است به 
محدودیت های محیط زیست و منابع 
طبیعی توجه شــود. یکی از راه های 
رســیدن به توســعه پایدار، ارزیابی 
آثار زیست محیطی طرح هاست. این 
موضــوع نه با هــدف جلوگیری از 
اجرای پروژه بلکــه با هدف کاهش 
اثــرات ســوء آن تــا حداقل ممکن 
صورت می پذیــرد و جایگاه و رتبه 
عملکرد زیست محیطی را تا حد قابل 

توجهی بهبود می بخشد.
در مجمــوع کارشناســان 
برای رهایی از این وضعیت دو 

راه پیشنهاد کرده اند:
۱. ایــن کارخانجــات هر چه 
ســریع تر به فنــاوری روز دنیا مجهز 

شوند.
۲. کارخانجــات و مراکز تولید 
فولاد در کشــور به مناطق ســاحلی 

منتقل شوند.
در مطالعه ای که از سوی »گروه 
تحقیق و توســعه و محیط زیســت، 
شرکت مهندســی بین المللی فولاد 
تکنیــک« تهیه شــده، تلاش شــده 
بــا بهره گیــری از GIS، ارزیابــی 
چالش های زیســت محیطی صنایع 
فولاد کشــور مورد آزمایش و اثرات 
آن مــورد تحلیل قرار گیرد و با توجیه 
استقرار و مکان یابی واحدهای محتمل 
بــا رویکرد توســعه پایــدار، بتوان 
مشکلات زیســت محیطی را کاهش 

داد.این نتایج نشــان می دهد با توجه 
به زیرســاخت ها، دسترسی به منابع 
آب، معــادن و بــازار مصرف، منطقه  
جنوب کشــور اولویت اول مکانی، 
برای توسعه پایدار این صنعت است. 
نکتــه قابل توجه در این منطقه، تامین 
آب از فرآینــد شیرین ســازی آب 
دریاســت که این فرآینــد دارای آثار 
منفی زیســت محیطی بر اکوسیستم 
ساحلی و دریایی خلیج فارس خواهد 
بود. بنابراین در استفاده از این فناوری 
بــرای تامین آب باید بررســی فنی و 
اقتصادی گسترده ای به عمل آید تا با 
لحاظ تمهیدات لازم و انتخاب مناسب 
مــکان نصب آب شــیرین کن، محل 
برداشــت آب از دریا و به ویژه محل 
تخلیه آب برگشتی به دریا آثار مخرب 
زیســت محیطی را به حداقل ممکن 
برساند و پایداری صنعت تامین شود.
البته دغدغه مسائل محیط زیستی مورد 
توجه دولت نیز بوده؛ در همین زمینه 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری 
در اجــلاس بین المللــی »مقابلــه با 
توفان های ماســه و گــرد و غبار« در 
محل مرکــز همایش های جمهوری 
اســلامی ایران )سالن اجلاس سران( 
گفــت: دغدغه محیط زیســت یک 
دغدغه عمومی اســت و فقط مربوط 

به یک کشور نیست.
وی افزود: حفظ محیط زیست 
نباید تحت تأثیر مسائل سیاسی باشد 
و اگر چنین شد، به جایی نمی رسد و 
در این زمینه تعارفات دیپلماسی باید 
کنــار برود زیرا این یــک اقدام برای 
بشر و طبیعت اســت. علاوه بر این، 
در قانون اساســی جمهوری اسلامی 
ایــران هرگونه توســعه یافتی فرعِ بر 
محیط زیست شــناخته شده است؛ 
توسعه آری اما به خطر انداختن محیط 
زیست هرگز. این اصل همواره مورد 
توجه فعــالان اقتصادی و کارآفرینان 
قرار داشته و دارد.بنابراین با توجه به 
ایــن موضوع ضرورت دارد صاحبان 
صنایع از جمله صنعت فولاد در مسیر 
توســعه پایدار، شاخص های زیست 
محیطی را رعایت کرده و در مســیر 
اســتفاده از فناوری هــای نوین برای 
کاهش هرچه بیشتر منابع آبی کشور 

اقدام جدی داشته باشند.

توسعه پایدار صنعت فولاد 
از کدام مسیر؟

بررسی ها نشان می دهد زمانی می توان میزان بالای تولید فولاد را به عنوان شاخص توسعه یافتگی 
در نظر گرفت که کمترین میزان مصرف آب را داشته، در مناطق پرآب قرار گرفته و به دلیل تجهیزات مناسب، 

حداقل هدر رفت آب را داشته باشند.

گــروه اقتصــادی -  افزایش 
راندمان نیروگاه های حرارتی از موارد 
مورد توجه برای تامین برق با کمترین 
میزان مصرف سوخت بوده که آمار ها 
نشان از رشــد بهره وری در مصرف 

سوخت نیروگاه ها دارد.
یکــی از مواردی کــه بهبود آن 
می توانــد تاثیر قابل توجهی در میزان 
مصرف گاز نیروگاهی داشــته باشد، 
راندمان نیروگاه ها است که با ساخت 
نیروگاه های حرارتی با راندمان بالا و 
البته بهبود بهره وری در نیروگاه های 
فعلی محقق می شود که مورد دوم نیاز 
به سرمایه گذاری کمتری دارد و امکان 

دستیابی سریع تر به آن فراهم است.
نیروگاه هایی بــا راندمان پایین 
میــزان برقی که مورد تقاضا اســت 
را با میزان ســوخت بیشــتری تامین 
می کنند و در شرایطی که ناترازی گاز 
وجــود دارد، این میزان از تقاضا را با 

ســوخت های جایگزین تامین کرده 
که به افزایش تبعات زیست محیطی 
منجر می شود و اینجاست که اهمیت 
افزایش راندمان نیروگاهی بروز پیدا 
می کند. علاوه بر این ســوختی که با 
افزایش راندمان صرفه جویی می شود 
را می توان در صنایع دیگر اســتفاده 
کرد و حتی امکان صادرات سوخت 

و درآمدزایی را فراهم می کند.
راندمان  بــا  نیروگاه های 
پایین بــه مرور از چرخه تولید 

برق کشور خارج می شوند
ناصر اسکندری معاون راهبری 
تولید شــرکت مادر تخصصی برق 
حرارتــی می گویــد: نیروگاه هــای 
حرارتی در ســه بخش نیروگاه های 
و  گازی  نیروگاه هــای  بخــار، 

نیروگاه هــای ســیکل ترکیبی عهده 
دار تأمیــن اصلی ترین بخش انرژی 
الکتریکی کشــور هســتند. در حال 
حاضــر بخشــی از نیروگاه هــای 
حرارتی کشــور با راندمان بالای ۵۵ 
درصد فعالیت می کنند که در ســطح 
جهان راندمان بالا و قابل قبولی است 
و برنامه ریزی هــا بــرای آینده نیز به 
این صورت اســت که نیروگاه های 
بــا راندمان پایین بــه مرور از چرخه 
تولید برق کشــور خارج شــده و با 
نیروگاه هــای راندمــان بالا تعویض 

شوند.
اســکندری بــا بیــان این که 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی راندمان 
مناســبی دارند و نیروگاه های کلاس 
F نیز با راندمان بالا نصب می شوند، 

اظهار کرد: در سال های اخیر با توجه 
به جهت گیــری دولت برای نصب 
نیروگاه با راندمان بالا توانسته ایم در 
انتهای سال ۱۴۰۱ راندمان نیروگاه ها 
را بــه ۳۹.۱ درصد برســانیم که عدد 

مناسبی است.
مجید عمیدپور رئیس پژوهشگاه 
نیرو در خصوصی پیشــبرد طرح ها 
و برنامه هــای مختلف برای افزایش 
میزان بهره وری و راندمان نیروگاهی 
گفت: پژوهشــگاه نیــرو در حوزه 
بهره وری در بخــش تولید، انتقال و 
توزیع فعالیت های موثری را صورت 
داده اســت کــه می توان بــه ارتقای 
ظرفیت تولیــد نیروگاه های گازی با 
انجام برخــی اصلاحات در پره های 
توربین های نیروگاهی اشــاره کرد.

رئیس پژوهشــگاه نیرو با بیان اینکه 
 V۹۴ بــا تحقق این مهم توان توربین
به حدود ۱۰ مگاوات افزایش یافت، 
افزود: این فرآیند در کل دنیا بی سابقه 
اســت. به عبارت دیگر پژوهشگران 
پژوهشگاه نیرو با همراهی یک شرکت 
دانش بنیان موفق به اعمال تغییرات در 
توربین های نیروگاه های گازی شدند 
که بــا افزایش راندمــان و بهره وری 
نیروگاه هــا همراه شــد. افزایش ۱۰ 
مگاواتی راندمان نیروگاهی، مستلزم 
سرمایه گذاری قابل توجهی است، اما 
این امر با کمترین ســرمایه گذاری و 
انجام تغییراتی در پره های توربین های 

نیروگاه های گازی محقق شد.
عمیدپــور ادامــه داد: به منظور 
پیشــبرد ایــن امر، حــدود ۶۰ نقطه 

نیروگاهی کشــور شناسایی شد و با 
همکاری شــرکت بــرق حرارتی و 
نیروگاه های کشــور این مهم در ابعاد 
گسترده تری انجام می شود. هم اکنون 
هماهنگی های لازم با شــرکت برق 
حرارتی انجام شده است که برای سه 
نیروگاه دیگر عملیات اصلاح توربین 
نیروگاهی آغاز شود. با درنظر گرفتن 
این مطلب که این اصلاحات در بازه 
زمانی تعمیرات نیروگاهی قابل انجام 
اســت، منتظر هستیم با عبور از پیک 

مصرف برق این امر صورت گیرد.
رشــد ۱.۸ برابری مصرف 
ســوخت در ازای افزایــش ۲.۳ 

برابری تولید برق
ســاناز جعفرزاده مدیرکل دفتر 
برنامه ریــزی و بهره بــرداری تولید 

شــرکت برق حرارتی در پاســخ به 
ســوال رشــد مصرف و رشد میزان 
سوخت مصرفی در نیروگاه ها گفت: 
در حوزه راندمان نیروگاه ها، نســبت 
به ســال گذشته میزان انرژی تولیدی 
که بر اســاس نیاز مصرف بوده است 
۲.۳ درصد رشــد داشته است. این در 
حالی است که میزان سوختی که برای 
تامین این میزان از تولید مصرف شده 

۱.۸ درصد رشد داشته است.
او ادامــه داد: این رقم به وضوح 
نشــان می دهد که ارتقای راندمان در 
حــوزه نیروگاهــی رخ داده و بهره 
برداری از نیروگاه ها با راندمان بالاتر 
اتفــاق افتاده اســت و مــا برابر با آن 
چیزی افزایش انرژی تولیدی داشتیم، 
افزایش مصرف سوخت نداشتیم و در 

واقع یک بهینه سازی مصرف سوخت 
در مباحث راندمانی هم مورد نظر برق 

شرکت برق حرارتی بوده است.
راندمان فعلــی نیروگاه ها ۳۹.۱ 
درصد است و مطابق برنامه ریزی های 
صــورت گرفته تا پایان ســال ۱۴۰۲ 
راندمان نیروگاه ها بــه ۳۹.۲ درصد 

خواهد رسید. 
بر اساس ســند توسعه صنعت 
برق، متوســط راندمان نیروگاه های 
حرارتی در کشــور باید تا سال ۱۴۲۰ 
به ۵۰ درصد برسد. این نکته را باید در 
نظر داشت که هر یک درصد افزایش 
راندمان نیروگاه های حرارتی نیازمند 
ساخت ۱۰ واحد بخار ۱۶۰ مگاواتی 
با هزینه ای بالغ بر یک میلیارد و ۳۶۰ 
میلیون یورو اســت و به همین دلیل 
افزایش  راندمــان نیروگاه های ایران 
تا پایان ســال باید ۲۷۲ میلیون یورو 

سرمایه گذاری صورت بگیرد.
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